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سال بیست ویکم      شماره ۵۱۵۸ ورزشورزش

 در  کشور  اجدادیپالمر  و  گذران  تعطیلات
کول پالمر با استقبال قهرمانانه ای وارد 
سنت کیتس شد و ستاره چلسی درخشش 
خود در جام  جهانی باشــگاه ها را در سفر 
اخیرش جشــن گرفت. ســتاره چلســی 
بــرای اولین بار به جزیــره ای در کارائیب 
ســفر کرد تــا قهرمانــی در جام جهانی 
باشــگاه ها را در کنار خانواده اش جشــن 
بگیرد. پالمر یکشنبه شب در نیویورک و در 
دیدار چلسی مقابل پاری سن ژرمن،  نقشی 
کلیدی در پیــروزی تیمش ایفا کرد. او در 
نیم ساعت نخســت دو گل به ثمر رساند 
و ســپس با دادن پاس گل به ژوائو پدرو، 
خرید تابستانی تیم، باعث شد نتیجه بازی 
پیش از پایان نیمه اول عملا قطعی شود.
کــول پالمــر که بــه عنــوان بهترین 
بازیکــن جام جهانی باشــگاه ها انتخاب 
شــد، پس از ســوت پایــان بــازی جایزه 
انفرادی خــود را دریافت کرد و ســپس 
به همــراه هم تیمی هایش برای بالابردن 
جــام روی ســکو رفت؛ مراســمی که با 
حضــور دونالــد ترامــپ، رئیس جمهور 
آمریکا، به شــکلی «عجیب و گیج کننده» 
برگزار شــد. با توجه به اینکه رژه ای برای 
جشــن قهرمانــی در خیابان هــای غرب 
لندن برنامه ریزی نشــده است، تعطیلات 
پالمر پــس از فصلی طولانی، دشــوار و 
در نهایت موفقیت آمیز آغاز شــد. پالمر 
از این تعطیلات نهایت اســتفاده را کرده 
و بــرای اولین بار به ســنت کیتس ســفر 
کرده اســت. این جزیره کارائیبی جایگاه 
ویژه ای در قلب پالمر دارد؛ چرا که زادگاه 
پدربزرگ او، اســتری پالمر، اســت. او با 
افتخار پرچم ســنت کیتس و نویس را در 
کنار پرچــم انگلســتان روی کفش های 
فوتبال خود قرار می دهد تا به ریشه های 
خانوادگــی اش ادای احتــرام کنــد. این 
حرکت پالمــر باعث خوشــحالی مردم 
سنت کیتس شده و او را در دل خود جای 
داده اند؛ به  طوری  که جشن گل خاص و 
معروف او که به عنوان «ســرد» شناخته 
می شــود، اکنــون توســط دانش آموزان 

سراسر جزیره تقلید می شود.

تختی میزبان سرخابی ها شد، پارس  شیراز  نرسید
داوود رفعتــی، دبیر کارگروه استانداردســازی ورزشــگاه های فوتبال 
کشور، گفت: «ورزشــگاه تختی میزبان استقلال و پرسپولیس خواهد 
بود و اگر ورزشــگاه آزادی آماده شــد، دیدارهای مهم ایــن دو تیم در آزادی 
برگزار خواهد شــد. تراکتور هم مســابقات ابتدایی خود را باید در ورزشــگاه 
دیگری برگزار کند. ورزشــگاه پارس شیراز هم به لیگ امسال نمی رسد، چمن 
این ورزشــگاه قابل قبول است اما مشــکلات زیادی مثل پارکینگ، جداسازی 
سکوها، اسکوربورد، گیت و نرده و چند مشکل دیگر دارد و فجر باید در شهر 
دیگری میزبان باشــد». گفته می شود مدیران باشگاه فجر سپاسی در صورت 
فراهم نشــدن شــرایط میزبانی ورزشــگاه پارس شــیراز، قصد دارند یکی از 
اســتادیوم های اصفهان را به عنوان میزبان دیدارهای شاگردان پیروز قربانی 
معرفی کنند. آنها در این میان، روی ورزشــگاه فولادشهر اصفهان نظر مثبتی 
دارنــد و به احتمــال فراوان در این اســتادیوم میزبان حریفان باشــند. البته 
مقامات اســتان فارس و شهر شیراز همچنان ترمیم ورزشگاه پارس را دنبال 

می کنند و به برگزاری بازی های فجر در این استادیوم امیدوار هستند.

تراکتور هیچ  بازیکنی به پرسپولیس نمی دهد
مدیرعامل باشــگاه تراکتور به درخواست جذب ترابی یا حسین زاده از 
سوی باشــگاه پرســپولیس در ازای رضایت دادن در پرونده بیرانوند، 
واکنش نشــان داد. ســعید مظفری زاده درباره ادامه همکاری اش با باشگاه 
تراکتــور توضیح داد: «من به دلیل مشــکلات شــخصی بعــد از پایان فصل 
گذشــته استعفا دادم. واقعا هم درگیر مشکلات شخصی بودم، ولی با توجه 
به جلسه اخیری که با هیئت مدیره داشتم و اعضای هیئت مدیره با استعفای 
مــن موافقت نکردند، تصمیم گرفتم دوباره در خدمت تراکتور باشــم. واقعا 
این یک افتخار برای من است و سعی می کنم با رفع مشکلات شخصی بیشتر 
در خدمت باشــگاه باشــم». محمدرضا زنوزی، مالک باشگاه تراکتور، با رضا 
درویش، مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس، برای مصالحه در پرونده بیرانوند 
دیداری داشــتند. پس از آن خبرهایی منتشــر شــد مبنی بر اینکه باشــگاه 
پرسپولیس برای رضایت در این پرونده خواستار جذب بازیکنانی مانند ترابی 
و حسین زاده شده است. مظفری زاده به سؤالی مبنی بر اینکه موضع باشگاه 
تراکتور چیست؟ پاسخ داد: «بله، جلسه ای بین زنوزی و درویش برگزار شده 
اســت. این جلســه کلی و در راســتای تعاملات دو باشــگاه بوده که در آن 
موضوع پرونده بیرانوند هم مطرح شــده، ولی پرونده بیرانوند یک مســئله 
حقوقی اســت و روند خودش را طی می کند. ارکان قضائی فدراســیون هم 
درباره آن تصمیم گیری خواهند کرد و قطعا هر موقع به جمع بندی برســند، 
رأی را اعلام می کنند. با توجه به مســتنداتی که بیرانوند ارائه داده و پیگیری 
بخش حقوقی باشگاه، امیدواریم حکم به نفع بیرانوند باشد. اگر هم به رأی 
صادرشــده اعتراض داشــته باشــیم، از مســیر خودش طی می کنیم. تمام 
بازیکنان کنونی ما با باشــگاه قرارداد دارند و مدنظر کادر فنی هستند. قطعا 
هیچ بازیکنی را از دســت نخواهیم داد و روی تک تک آنها برای فصل آینده 

حساب می کنیم».

اتفاق عجیب در  تمرینات ناپولی!
کوین دی بروینه که به تازگی از منچسترســیتی جدا شــده و به ناپولی 
ایتالیا پیوســته، در اولین جلسه تمرینی خود با شماره ۱۰ ناپولی دیده 
شده است؛ درحالی که این شماره به احترام دیگو مارادونا بایگانی شده بود. 
حالا باید دید این هافبک بلژیکی در آینده و در بازی های رسمی چه شماره ای 

را بر تن خواهد کرد.

طارمی جزء نامزدهای بهترین بازیکن
 انتخابی جام  جهانی

بــا پایــان دور ســوم مرحلــه انتخابی جــام جهانی فوتبــال ۲۰۲۶، 
کنفدراسیون فوتبال آسیا (اِی اف سی) از کاربرانش خواست تا بهترین 
بازیکن این مرحله را انتخاب کنند که مهدی طارمی از ایران، یکی از ۱۲ نامزد 
برترین بازیکن به شــمار می رود. سایت اِی اف ســی درباره مهاجم تیم ملی 
کشــورمان نوشــت: «مهدی طارمی بار دیگر ثابت کرد کــه در میان بهترین 
مهاجمان آسیاست. او با عملکرد درخشان خود به تیم ملی ایران کمک کرد 
تا برای چهارمین دوره متوالی، به مسابقات جام جهانی صعود کند. مهاجم 
۳۲ ســاله تیم ملی نه تنها پنج گل زد تا به  صورت مشــترک در میان بهترین 
گل زنان دور ســوم قرار بگیرد، بلکه چهار گل نیز برای هم تیمی های خودش 

ساخت.

انصراف حریف تیم ملی از  تورنمنت کافا
فدراسیون فوتبال مالزی با انتشار بیانیه ای، انصراف خود از حضور در 
مســابقات کافــا ۲۰۲۵ را اعــلام کــرد. مالــزی در گروه B بــا ایران، 
تاجیکســتان و افغانســتان هم گروه بود. رقابت های کافا از شهریور ماه آغاز 
می شود و تیم ملی کشورمان هم در این رقابت ها شرکت خواهد کرد. مالزی 

در گروه B با ایران، تاجیکستان و افغانستان هم گروه بود.

پاسخ منفی دروازه بان سابق  اورتون  به  استقلال
باشــگاه اســتقلال در ادامــه تلاش های خــود برای تقویت پســت 
دروازه بانــی با ژائو ویرجینیا وارد مذاکره شــدند؛ بازیکنی که ســابقه 
حضور در تیم هایی مانند اورتون و اســپورتینگ لیســبون را در کارنامه دارد. 
ریکاردو ساپینتو تمایل زیادی به جذب این دروازه بان هم وطن خود دارد، اما 
ویرجینیای ۲۵ ســاله تاکنون به اولین پیشــنهاد آبی  ها پاســخ منفی داده و 
می خواهــد در فوتبال اروپــا بماند. با این حال، مذاکرات همچنان از ســوی 

مدیران استقلال ادامه دارد.

شماره ۱۸ رئال مادرید به آلوارو  کارراس رسید
مراســم معارفــه آلــوارو کارراس، خرید جدید رئــال مادرید در حال 
برگزاری است و این باشگاه با انتشار تصاویری، از شماره پیراهن آلوارو 
کارراس رونمایی کرد. این مدافع چپ جوان پیراهن شــماره  ۱۸ را که فصل 
گذشته در اختیار خســوس وایخو بود، خواهد پوشید. پیش  از  این، ستارگانی 
نظیر آنتونیو کاســانو، ناچو، لــوکا یوویچ، گرت بیل (فصــل ۲۰۲۲-۲۰۲۱) و 

اورلین شوامنی سابقه پوشیدن پیراهن شماره ۱۸ رئال مادرید را داشته اند.

سوژه خبر

مجتبــی جباری چهــره ای محبوب میان هواداران اســتقلال 
و یکــی از بازیکنان مؤثر تاریخ این باشــگاه محســوب می شــود 
و از ســویی، در فصلــی کــه آبی هــا اصــلا حــال و روز خوبی 
نداشــتند، او یــک جام بــه ویترین افتخــارات اســتقلال اضافه 
کــرد. جبــاری کــه در دوران بــازی لقب «هشــت شــاکی» را 
یدک می کشــید، اســتقلال را به قهرمــان جام  حذفی رســاند تا 
این طور به نظر برســد که «هشت ناجی» بیشــتر برازنده اوست. 
در هــر حال فصل کابوس وار اســتقلال با کلکســیونی از مربیان 
اخراجی، پایان خوشــی داشــت اما این موفقیت هم باعث تغییر 
دیدگاه مدیران استقلال نشد و در نهایت آنها ساپینتو را به جباری 
ترجیح دادند. اینکه مدیران باشــگاه اســتقلال تصمیم درســتی 
گرفته اند یا نه، موضوعی است که باید منتظر ماند و پس از انجام 
چنــد بازی در لیگ پیش رو، عملکرد مرد پرتغالی را در بازگشــت 
به جمع آبی ها بررســی کرد. اما آنچه مهم اســت و به ســادگی 
نمی توان از کنار آن گذشت، به صحبت های اخیر مجتبی جباری 
مربوط می شــود. او سه شنبه شب در جمع خبرنگاران حاضر شد 
و پس از هفته ها ســکوت، درباره مــوارد و اتفاقاتی حرف زد که 
تصویری واضح تر از فوتبال ایران و چرخه معیوب آن ترسیم شد.

فضای مجازی و مدیریت ناکارآمد
جبــاری برخلاف بســیاری از افراد حاضر و فعــال در فوتبال 
ایران، چندان اهل طفره رفتن و ملاحظه کاری نیســت. او که پس 
از مقطعی ســرمربیگری بازهــم از این عرصه دور شــده، درباره 
پس رفت فوتبال مان هشدار داد. شماره هشت سابق آبی ها که با 
تکنیک و هوش خود درون مستطیل سبز هنرنمایی می کرد، حالا 
با اشاره به نکاتی که «مدیریت فوتبال» را احاطه کرده، زنگ خطر 
را به صدا درآورد. جباری با زبان صریحی که مختص خود اوست، 
در بخشی از صحبت هایش روی یکی از افت های سال های اخیر 
تأکید کرد: «روی صحبتم با آقای نظری جویباری نیســت. ایشــان 
دغدغه من نیســتند و با خودش فکر نکنــد این حرف ها خطاب 
به اوســت. من درباره کلیت فوتبال صحبت می کنم که متأسفانه 
هر روز در حال پس رفت اســت. دوستان یاد گرفته اند که کامنت 
بخرند. این کار را نکنید، جایــگاه و اعتبارتان را کوچک نکنید. اگر 
هم چنین چیزی هست، شما به  عنوان آدم عاقل و آینده نگر، نباید 
سرت را در گوشی فرو ببری و برای باشگاه تصمیم بگیری. فضای 
واقعی و مجازی باشــگاه باید جوری باشد که هرکسی با توانایی 
وارد مجموعه شــود، نه با رابطه و جوسازی مجازی». این همان 
نقطه ای است که از طریق آن لطمات بزرگی به فوتبال مان تحمیل 
شــده؛ کامنت خریدن و ارتباط مســتقیم یا غیرمستقیم مدیران با 

ادمین  هــا.  در واقع تعدادی از مدیران برای حفظ صندلی خود و 
به دست آوردن محبوبیت میان هواداران، به کانال های هواداری 
و فضای مجازی متوسل می شوند. در فوتبالی که شایسته سالاری 
رنگ باخته و بســیاری از انتخاب ها و تغییرات براســاس روابط و 
ســفارش ها انجام می شــود، نمی توان انتظار توسعه و پیشرفت 
داشت. گرچه در این فضا، افرادی هم مثل مجتبی جباری هستند 
که تأکید می کنند برای بودن و ماندن در فوتبال، سراغ روند فعلی 
نمی رود». آخرین سرمربی اســتقلال در فصل گذشته  در این باره 
گفت: «ما یک مأموریت کوتاه مدت داشتیم و بعد به سر کار خود 
برگشتیم. من به هیچ کس زنگ نمی زنم که جایی بروم. اگر فوتبال 
احســاس کرد جایی به من احتیــاج دارد و بدانم می توانم کمک 
کنم، وارد می شــوم. در غیر این صورت، منت کسی را نمی کشم. 
حرف من درباره اتفاق فوتبالی اســت. وقتــی چنین انتخاب ها و 
اســتدلال هایی می شود و کسی نمی داند ریشه اش چیست، مسیر 
کاملا مشخص است». با این اوصاف، بدیهی است در فوتبالی که 
اغلب باشــگاه هایش برنامه بلندمدت و حتی میان مدت ندارند، 
بیشــتر مدیرانش هم از قدرت درک توانمندی های افراد بی بهره 
هستند، گروهی می آیند و بعد از مدتی می روند و این چرخه ادامه 

خواهد داشت.

پیش کسوتان و تکرار جملات کلیشه ای
افــرادی کــه با علــم مدیریــت بیگانه اند و پیش کســوتانی 
که کم ســواد هســتند و بعضا ســهم خواه، جزء مهم ترین دلایل 
عقب ماندگی فوتبال مان محســوب می شوند. دو رکن اثرگذار که 
می توانند موتور محرک فوتبال باشند و در صورت ضعف عمیق 

و ریشه ای، چیزی جز آفت و آسیب نیستند. حقیقتا در کشورهایی 
که فوتبال شان پیشرفت کرده یا درحال توسعه است، این دو رکن 
در خدمت فوتبال شــان هســتند اما اینجا اوضاع برعکس است 
و در واقع فوتبال در خدمت آنهاســت. در همین راستاســت که 
بخشی از نقد های جباری که پیش کسوتان را نشانه گرفت، قابل  
تأمل اســت. او به انتقاد تعدادی از پیش کسوتان مبنی بر اینکه 
«جباری زود سرمربی شــده»، واکنش طعنه آمیزی داشت: « زود 
یعنی چه زمانی؟ مگر سرمربیگری پروسه دارد؟ مگر قرار است 
من را آماده کننــد و بعد با ضمانت روی نیمکــت بگذارند؟ در 
آن مقطع کســی جرئت داشت تیم را تحویل بگیرد؟ مربیگری با 
سرمربیگری فرق دارد. از بعضی صحبت های پیش کسوتان واقعا 
متأســفم. تا حالا چیزی نگفته ام، اما الان باید بگویم آنجایی که 
نمی دانید، دهنتان را ببندید. ناراحتم که بعضی ها جایگاه دارند، 
حضور دارند، اما نگاه شــان همین قدر سطحی است». انتقادات 
جباری پربیراه نیســت؛ او می گوید  سکوت کردن را یاد بگیرید. به  
طور مشخص تعدادی از پیش کســوتان، از فعالیت و زمان دادن 
به مربی داخلی صحبت می کنند اما از تأیید عملکرد کسی مثل 
جباری، پرهیز می کنند. در چنین وضعیتی اســت که تعدادی از 
چهره های باســواد، مورد وثوق و موجه، سکوت اختیار کرده اند 
یا به حاشیه رانده شده اند. گرچه مشخصا مجتبی جباری درباره 
مدیران و پیش کســوتان اســتقلال صحبت کــرده و با جملات و 
نقدهای درســت و قابل  تأمل خود  آنها را به چالش کشــیده، اما 
واقعیت این اســت که در دیگر باشــگاه ها از جمله پرسپولیس 
هم اوضاع از این حیــث، تفاوت چندانی ندارد و نکات جباری را 

می توان به کلیت فوتبال مان بسط داد. 

شرق: اخباری که روزانه از باشگاه استقلال به بیرون درز می کند یا مدیران 
این تیم با صراحت در مقابل دوربین رســانه ها بیان می کنند، باعث شگفتی و 
تعجب اســت. نظری جویباری، مدیرعامل این باشگاه، در روز معارفه ساپینتو 
بارهــا به جای لیگ برتر،  از لیگ آزادگان اســتفاده کرد،  ســپس در یک برنامه 
تلویزیونی هم همین اشــتباه را تکرار کــرد و حتی یک بار هم گفت  جام لیگ 
برتر. این همه اشــتباه مکرر نه تنها عجیب اســت، بلکــه جایگاه مدیرعاملی 
باشــگاه بزرگی همچون استقلال را خدشــه دار می کند. روز گذشته هم خانم 
ســاعده ســیما درباره تیم داری این باشــگاه در حــوزه زنان گفــت:  «به این 
نتیجه رســیدیم که امتیاز لیگ برتــر را نگیریم و از لیگ ۲ که به لیگ ۱ صعود 
کردیم و امیدوارم که ان ءشــااالله از لیگ ۱ به لیگ ۲ برویم». این صحبت ها از 
صحبت های نظری  جویباری هم عجیب تر است. یعنی سخنگوی یک باشگاه 
فکر کرده که هر چه عدد لیگ بیشــتر باشــد،  بالاتر است؟ امیدواریم اشتباه از 
ما باشــد ولی این روزها همه از هم ســؤال می کنند که دقیقا در استقلال چه 
می گذرد و چه کســی یا کســانی این تیم را اداره می کنند؟ از همان روزی که 
سیما به عنوان سخنگوی باشگاه اســتقلال انتخاب شد،  انتقادات بسیاری به 
انتخاب او وارد بــود. بعضی ها معتقد بودند انتخاب او برگرفته از رویه ای به 
نام پارتی بازی و آشنایی و روابط است،  عده دیگری هم انتقاد می کردند که او 
کاملا با دنیای فوتبال و حتی فضای ورزش بیگانه است. به نظر بعید می رسد 
که هم مدیرعامل و هم ســخنگو در تمام مدتی که صحبت می کنند اشــتباه 
لفظی داشته باشند. هواداران استقلال کم کم دارند باور می کنند که این گروه 
مدیریتــی حداقل سال هاســت که از این عرصه فاصله داشــته اند و خیلی با 
فضای حاکم بر دنیای فوتبال امروز ایران آشــنا نیستند. آن قدر غریبه اند که به 
لیگ برتر می گویند لیگ آزادگان یا رتبه بندی لیگ ها را جابه جا عنوان می کنند. 
گرچــه نظری جویباری چند روز پیش در مواجهه با پرسشــی درباره ســاعده 
ســیما که مدتی است به عنوان سخنگوی باشــگاه فعالیت می کند، حمایتی 
حیرت انگیز داشــت: «درست است که ایشــان فوتبالی نیست، اما کم کم راه 
می افتد». علاوه بر اینها، عدم تیم داری باشــگاه اســتقلال در حوزه زنان جای 
بحث دارد. با اینکه فریده شــجاعی عضو هیئت مدیره باشگاه  و در فدراسیون 
فوتبال هم نایب رئیس است،  درخواستی برای حضور در لیگ برتر فوتبال زنان 
نداده اســت. نه اینکه فوتبال زنان در ایران «آش دهن سوزی» باشد، اما بودن 
تیم هایی با نام استقلال و پرســپولیس اعتبار رقابت های بی رمق فوتبال زنان 
را افزایــش می دهد. همان هزینه ای که برای تیم مردان می کنید و بنا به گفته 
تاجرنیا بخشی از ضرر انباشته این تیم هم پرداخت شده،  برای سرمایه گذاری 
در فوتبال زنان هم هزینه شــود. زمان آن فر ارسیده که نگاه برابری به زنان و 

مردان فوتبالیست داشته باشید.

ناآگاهی یا  اشتباهات لفظی 
مکرر  مدیران استقلال

نگاهی به مصاحبه آتشین اما  پر نکته مجتبی جباری

نوری بر تاریکخانه فوتبال
مهدی ملکی


